
شرمنده ام كه همت آهو نداشتم
روایت محمدعلی بهمنی از اولین زیارت حرم مطهر رضوی در ۶۳ سالگی 

گروه فرهنگ و هنر|  پوستر نمايشگاه را 

كه ديدم، عزمم را جزم كردم كه حتما 
روزى براى ديدنش به حرم مطهر بروم. 
بله، نمايشگاهى هنرى در نگارخانه اى 
در صحن كوثر حرم مطهــر راه اندازى 
شــده اســت و تا 23تير ادامــه دارد. 
نمايشگاه دربردارنده آثار خوش نويسى 
«مليحه نورزاديان» است و در حاشيه 
آن يك كارگاه خوش نويســى با حضور 

خانم هاى خوش نويس برپا شده است.
اختصاص ســالنى در حدوقواره ديگر 
نگارخانه هاى مشــهد آن هــم در حرم 
مطهر بــه نگارخانه اى كه قرار اســت 
به صورت دائمى آثار هنرى را به نمايش 
بگــذارد، اتفاق جالبى اســت. همگان 
عموما از حرم مطهر تصويرى منحصر 
به زيارت دارنــد. دركنار زيارت، گاهى 
كتابخانه و موزه هم در يادها خودنمايى 
مى كند اما در اين ميانه، وجود نگارخانه 
هنرى، ســابقه چندانى نداشته است و 
اين بار44اثر خوش نويســى با محتواى 
مذهبــى و همچنيــن تك بيت هــاى 
مانــدگار از شــاعران مختلف(حافظ، 
باباطاهر و رهى معيرى) در معرض ديد 
قرار گرفته است. فرم كارها هم درقالب 
شكســته و شكسته نســتعليق است. 
تابلوها اشــكال مختلفى چون چليپا و 
ســطر را دربرمى گيرد. بيشتر آثار هم 
مزين به تذهيب هــاى زيبا و همچنين 

«تشعير و گل و مرغ» است.

 هم نویسی خوش نویسان

روز دختــر روزى خــاص بــراى اين 
نمايشــگاه و بازديدكنندگانــش بود. 
12بانوى هنرمنــد در اين روز گردهم 
جمع شدند و برنامه هم نويسى داشتند. 
در اين گردهمايى هنــرى، بانوان كه 
عموماً داراى مدرك ممتاز و فوق ممتاز 
خوش نويسى بودند، قطعاتى مناسب 
شــأن حضــرت رضــا(ع) و حضرت 
معصومــه(س) خطاطــى مى كردند. 
بازديدكنندگان هم شــاهد اتفاقى نو 

بودند. از نزديك با نگارش هنرمندان 
همراهى مى كردند و شــاهد شــكل 
گرفتــن لحظه به لحظه آثــار نفيس 

خوش نويسى بودند.

  آشنایی با هنرمند

مليحه نورزاديــان هنرآموز «مكتب 
رضوان» در مشهد بوده. او نزديك به دو 
دهه به صورت متمركز در خوش نويسى 
كسب تجربه كرده است و اكنون مدرك 
فوق ممتاز خط شكسته نستعليق دارد. 

او كه تابه حال سه نمايشگاه اختصاصى 
داشته و در چندين نمايشگاه گروهى 
هم شــركت كرده اســت. مى گويد: 
به صورت ميانگين بــراى تكميل آثار 
ويژه هر نمايشــگاه به حدودا دو سال 

كار هنرى نياز است.

 !پشتوانه هایی که وجود ندارد

نورزاديان درباره حضور بانوان در رشته 
خوش نويسى مى گويد: در سال هايى 
دور خوش نويســى را عمومــاً هنرى 

مردانه مى دانســتند اما ايــن روال در 
چند دهه اخير به آرامــى تغيير كرده 
است، به صورتى كه در همين سال هاى 
پيــش رو شــاهد بانوان پرشــمارى 
هســتيم كه به خوش نويســى روى 
آورده  و در اين بخش حتى به مدارك 
بالاى انجمن خوش نويسى ايران دست 
يافته اند: «بــا اينكه بانــوان حركتى 
پرشــتاب درزمينه هنر خوش نويسى 
انجام دادند، پشــتوانه هاى لازم وجود 
نداشته است. اگر كســى در اين ميانه 
به جايى رسيده است، محصول همت 
شــخصى، ذوق خــدادادى و بضاعت 
مالى اش بوده اســت. هيــچ نهادى نه 
در بخش مــادى و نه حتــى معنوى، 
حمايتى نمى كند. من به عنوان كسى 
كه در نمايشگاه هاى متعددى شركت 
كــرده، كمترين خواســته هايم ديده 

نشده است.»
اما فهرســت قيمت هاى آثــار را كه با 
نمونه هاى مشابه در ديگر رويدادهاى 
هنرى مقايســه مى كنم، بــا رقم هاى 
كمى روبه رو مى شوم . خوش نويس اين 
نمايشگاه مى گويد: دوست دارم كارهايم 
به خانه ها و دفاتــر كارى افراد راه پيدا 
كند؛ براى همين قيمت هر اثر را كمتر 
از آنچه متعارف اســت، درنظر گرفتم. 
ما هنرمندان خواهان حمايت هستيم. 
اين حمايت هم شــامل بازديد مردم و 

مسئولان و خريد آثار مى شود. 

گــروه ادبیات|  تا شصت وسه ســالگى 

براى زيارت به مشهد نرفته بودم. براى 
داورى جشــنواره شــعرى با موضوع 
امام رضا(ع) به اين شــهر دعوت شده 
و اتفاقا شــرمنده بودم. نيمه هاى شب 
با همســرم به حرم رفتيــم. در كمال 
تعجب ديدم با وجود آنكه زمســتان 
بود و سرماى ســختى وجود داشت، 
سراســر حــرم سرشــار از آدم هايى 
بود كه بــراى زيــارت آمــده بودند. 
در حالــت شــرمندگى و بيمارى  كه 
آن ايــام بــه آن مبتلا بــودم زير لب 
خطاب به حضرت اظهار شرمســارى 
كــردم. گذشــت و بعــد از زيــارت 
در صحــن منتظــر همســرم بودم. 
ناگهان اين شــعر آمد «شرمنده ام كه 
همت آهو نداشتم/ شصت وسه سال راه 
به اين سو نداشتم» و اتفاقا نگران بودم 
كه چون كاغذ همراهم نبود فراموشم 

بشــود. آنجا در بارگاه رضوى 
به اين درك رسيدم كه شعر 
است كه شاعر را مى سرايد 
و نه برعكس. اينكه شاعر 
بنشــيند و از ســر فراغت 

شعرى بگويد كار به 
سرانجام نمى رسد. 
شــعر مرغوب به 
فرد الهام مى شود 
نه اينكه محصول 
تلاش شاعر باشد.

معمولا شعرهاى 
سفارشى ضعيف 
از كار در مى آيند 
و مــــاندگـــار 

نمى شوند، مگر اينكه سفارش دهنده نه 
فرد و نهاد و جشنواره، بلكه خود همان 
موضوع باشــد كه خودش را به شاعر 
تحميل كرده اســت. البته مطالعه هم 
در مرغوب شدن اشعار شاعران مذهبى 
تأثيرگذار اســت. درســت است كه 
ماجراى شعر خوب در قالب الهام اتفاق 
مى افتد اما نبايد فراموش كرد مطالعه 
بيشــتر، بينش وســيع ترى به شاعر 

مى دهد. 
الهامات شاعرانه هم به چنين شاعرى 
در ظرفــى بزرگ تر اتفــاق مى افتد و 
مى توان انتظار داشــت شاهد شعرى 
مرغوب تر و خلاقانه تر باشــيم. اينكه 
شاعرى به جشــنواره اى دعوت شود 
و صرفا بــراى آن جشــنواره و به نيت 
دريافــت جايزه  شــعر بگويــد كارى 
غيرشــاعرانه، اضافــى و بچه گانــه 
اســت. البتــه اگــر شــاعر از لحاظ 
ذهنى بــا محتوايــى كه قرار اســت 
بگويد ســنخيت داشــته باشــد 
نمى تــوان از او در ايــن بخــش 
گله اى كــرد و كارش مورد تأييد 

است.
*محمدعلــى بهمنى كه 
امســال عضــو هيئت 
داوران جشــنواره شعر 
رضوى (با گرايش شعر 
سپيد و ترانه) است اين 
روايت را در گفت وگو 
بــط عمومى  بــا روا
جشنواره بين المللى 
امــام رضــا(ع) بيان 

كرده است. 

گروه هنر| جشنواره بين المللى فرهنگى 

هنرى امام رضا(ع) كه اين روزها در حال 
برگزارى اســت و بيست وسوم تيرماه 
مراســم اختتاميه آن در مشهد برگزار 
مى شود، فرصتى است كه اصحاب هنر 
به تبــادل نظر و ارائه نظــرات خود در 
اين خصوص بپردازنــد. از اين رو روابط 
عمومى بنيــاد بين المللــى فرهنگى 
هنرى امــام رضا (ع) به ســراغ حبيب 
دهقان نسب، بازيگر پيشكسوت سينما 
و تلويزيون، رفته و با او درباره توليدات 
تاريخى و مذهبى ســينما به گفت و گو 

پرداخته است.
به گفته اين هنرمند توليدات تاريخى 
و مذهبــى بايد اكران جهانى داشــته 
باشــند، تا هزينه بالاى توليد و مسائل 
اقتصادى آن تأمين شود. دهقان نسب، 
در خصوص مشكلات پيش روى ساخت 
محصولات سينمايى تاريخى و مذهبى  
نيز گفت: توليدات مذهبى و پرداختن 
به زندگى نامه ائمه و شــخصيت هاى 
مذهبى نيازمند توجه، دقت بالا و صرف 
زمان زياد براى تحقيــق و پيش توليد 
اثر اســت. بنابراين ســاخت فيلم هاى 
سينمايى تاريخى و مذهبى، پرهزينه 
است كه متأسفانه تنها با اكران داخلى 
نمى تــوان به بازگشــت ســرمايه آن 

اميدوار بود.
به نظر اين هنرمنــد نبايد توقع مالى و 

برگشت ســرمايه از اين توليدات 
داشت، چراكه كارهاى فرهنگى 
و مذهبى بايد ســاخته شوند و 
براى تقويت ريشه هاى فرهنگى 

و مذهبى بــه نمايش 
دربياينــد امــا به 
نظر مى رســد براى 
برگشــت سرمايه 
مى توان طورى 
كارها را ساخت 
كــه نمايــش 

جهانى داشته باشد: «منظور از نمايش 
جهانى، نمايش فيلم در كل دنياست، 
نه فقط اكران در لبنان، عراق و سوريه. 
بايد اكــران جهانى به معنــاى واقعى 
كلمه محقق شود و پخش كننده معتبر 
جهانى اين آثار را در كشورهاى اروپايى 
نمايش دهد. با اين كار هم مى توان روى 
برگشت سرمايه حساب كرد و هم اينكه 
مى توان فرهنگ ايرانى و اســلامى را 

صادر كرد.»
دهقان نســب در خصــوص اهميــت 
پرداختن به توليد آثار روايى و تاريخى 
و نقش جشنواره هاى موضوعى همچون 
جشنواره فرهنگى هنرى امام رضا (ع) 
نيز گفت: حركت هايى از اين دســت 
موجب ايجاد شور و شوق در بين جوانان 
و علاقه مندان به ســينما مى شود. در 
واقع در فضاى سينمايى جامعه ايران، 
انگيزه و متن وجود دارد ولى ظاهرا نبود 
بودجه، مانع كارهاى مذهبى و تاريخى 

شده است.
به نظر او ســاخت فيلم هــاى مذهبى 
در كنار ژانرهاى ديگــر لازم و ضرورى 
است و بايد كمك بيشترى به اين نوع 
آثار شود: «چند ســالى است آن چنان 
كه بايد به كارهــاى مذهبى و تاريخى 
پرداخته نشده اســت. آخرين سريال 
مذهبى تا جايى كه درخاطرم هســت 
ســريال «مختارنامــه» آقــاى 
ميرباقرى بود كه چند سالى از 
نمايش آن مى گذرد و به ياد 
نــدارم كار ديگرى ســاخته 

شده باشد.»
به گفتــه دهقان نســب 
بايــد ســازمان ها و 
نهادهاى خصوصى 
پاى كار بيايند و از 
توليدات تاريخى و 
مذهبى حمايت 

كنند. 

گروه هنر| جشن هاى «ايوان شمس» كه به 

مناسبت دهه كرامت در بوستان كوهسنگى 
برپا شــده است تا بيســت ودوم همين ماه 
ادامه دارد و هر شب با حضور اقشار گوناگون 
شهروندان مشــهدى و زائران و گردشگران 
برگزار مى شــود. در چهارمين شب از اين 
سلسله جشن ها كه درآن هنرمندان بومى و 
ملى حضور داشتند، هدايت هاشمى و على 
مســعودى، بازيگران مطرح تئاتر، سينما و 
تلويزيون، در كنار محمدرضا حياتى، گوينده 
محبوب خبر، و محمدرضا معتمدى، خواننده 
سرشناس ملى، ســاعاتى را در كنار مردم 
مشهد ســپرى كردند. هدايت هاشمى در 
مدتى كه روى صحنه با حضار خوش وبش 
مى كرد در باره اصالت و زادگاهش، سبزوار، 
حرف زد و گفت: اگــر خداوند به من عزتى 

داده به خاطر اين است كه به ريشه و زادگاهم 
كه سبزوار و مشهد و خراسان است افتخار 
مى كنم. على مســعودى هم در ســخنان 
خود از پروژه اى كه مشغول آن است گفت: 
الان مشــغول توليد ســريال «آخر خط» 
هســتم كه بخش هايى از آن در ســوريه و 
لبنان فيلم بردارى مى شود. در انتها، اين دو 
هنرمند دقايقى را با لهجه مشهدى صحبت 
كردند و به بازگو كردن اصطلاحات مشهدى 
پرداختند كه با استقبال شركت كننده هاى 
جشن روبه رو شــد. همچنين شب گذشته 
لينــدا كيانــى، مرجانه گلچيــن و حجت 
اشــرف زاده از جمله مهمانان ويژه «ايوان 
شمس» بودند، نيز امشب اين برنامه ميزبان 
لاله اسكندرى، بازيگر مشهدى سينما، شبنم 

فرشادجو و سينا شعبانخانى خواهد بود. 
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ملاك هنر، تكثر صدا ها و سليقه هاست
همایش رؤسای انجمن های هنرهای نمایشی کشور در مشهد برگزار شد

ساخت فیلم های تاریخی و مذهبی 
پرهزینه است 

گفت وگو با حبیب دهقان نسب، بازیگر سینما و تلویزیون

شب مشهدی با لهجه مشهدی

 گــروه هنــر| روز گذشــته 
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همايش رؤساى انجمن هاى 
هنرهاى نمايشى كشور براى 
نخســتين بار بــه ميزبانى 
مشــهد مقدس بــا حضور 
جمعى از هنرمندان تئاتر و 
مسئولان كشــورى در هتل 
فردوسى برگزار شــد. در اين همايش 
كه از ساعت 8 صبح آغاز شده بود و تا 
8 شــب به طول انجاميد، رؤســاى 
انجمن هاى كشور به بيان مشكلات و 
معضلات خود پرداختند. در نهايت نيز 
با جمع بندى مطالبات بيانيه اى آماده 
شــد كه در بخش پايانى اين همايش 

قرائت شد.

 متولیان تئاتر اهالی آن هستند

«مــا توســعه يافته ايم امــا توســعه 
نا متوازن»؛ اين جمله اى بود كه معاون 
هنرى وزير فرهنگ و ارشــاد اسلامى 
صحبت هاى خود را بــا آن آغاز كرد 
و در توضيح آن گفت: اگر توســعه ما 
متوازن بود الان به دنبال خواسته هاى 
درجه اول خود نبوديم. به نظر مى رسد 
ايــن چانه زنى ها براى دســتيابى به 
خواسته ها باعث شده است شرايط را 
غير واقعى ببينيم و اعتماد به نفسمان 
را از دست بدهيم و به دستاوردهايمان 
افتخار نكنيم. بايد قدرى با آرامش به 
فرصت هايمان نگاه كنيــم تا آن ها از 

دست نرود.
ســيد محمد مجتبى حسينى، با بيان 
اينكه گردهمايى تئاتــرى در تيرماه، 
مثــل تير آرش اســت كــه مى تواند 
مرزهاى فرهنگى مــا را در جغرافيا و 
تاريخ توسعه دهد، گفت: شبى نيست 
كه تئاتر در اغلب شــهرهاى كشــور 
روى صحنه نرود؛ حتى شاهد اجراى 
تئاترهــاى داخلى در ديگركشــورها 
هستيم كه نشان از رشد تئاترمان دارد.
حســينى با بيــان اينكــه متولى هر 
جامعه اى، شهروندان آن هستند گفت  
متوليان تئاتر هم اهالى آن هســتند 
و ادامــه داد: نهادهاى هنــرى  براى 
پيشبرد سياست ها و انجام حمايت ها 
تشــكيل شــدند و انجمن هنرهاى 
نمايشــى هم به همين منظور شكل 
گرفته اســت و به عنوان يك مؤسسه 

فرهنگى هنرى فعاليت مى كند.
به گفته معاون وزير فرهنگ و ارشــاد 
اسلامى انحصارطلبى در يك مؤسسه 
فرهنگــى و هنــرى خــلاف منش 
هنرمندانه اى اســت كه مى خواهد از 
انسانيت سخن بگويد: گمان مى كنم 
بايد در هنــر تعدد و تكثــر صداها و 
ســليقه هاى مختلف را داشته باشيم. 
درنتيجه براى دســتيابى به اين مهم 
بايد به سمت تشكيل صنف تخصصى 
حركــت كنيم. تشــكيل صنــوف از 
ابتداى دولت يازدهم در دســتور كار 
ســازمان هاى تخصصى قرار داشــته 
است و ما هم به دنبال تهيه پيش نويسِ 

تشكيلِ صنوف هنرى هستيم.
به نظر حســينى وزارت ارشاد به اين 
سمت رفته است كه هنر در استان ها 
را هم دوش هنر در پايتخت پيش ببرد 
و اين نشــان  مى دهد كه سياست ها 

به ســمت حمايت از شهرســتان ها 
متمايل است. به نظر اين مقام مسئول، 
پراكندگى هنرمندان بزرگ در سراسر 
كشور نســبت به ســال هاى گذشته 
بيشتر شده است كه اين نشان دهنده 
حمايت هــاى يكســان از هنر در كل 

كشور است.

  لزوم همراهی بخــش خصوصی با

تئاتر

معاون هنرى وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامى در ادامه در جمع خبرنگاران 
درباره تخصيص بودجه براى تعمير و 
ساخت و ساز سالن هاى نمايشى گفت: 
بودجه هاى ســاختمانى و تأسيسات 
هنرى كشور ذيل  بودجه هاى معاونت 
هنرى وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى 
نيست و مديريت بودجه هاى عمرانى 
به عهده معاونت توســعه مديريت و 
منابع وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى 
اســت اما اين به آن معنا نيســت كه 
صرفا ســتاد وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامى مكلف به تعميرات است، بلكه 
بودجه هاى عمرانى در اســتان ها نيز 
مى تواند به ايــن موضوع كمك كند و 
مسئولان استانى نبايد اين مسئوليت 

را ناديده بگيرند.
بــه گفتــه ســيد محمد مجتبــى 
حســينى اداراتى تخصصى  همچون 
معاونت هنرى وزارت ارشــاد مسئول 
سياســت  گذارى، نظــارت و حمايت 
هستند و بودجه  آن ها به فعاليت هاى 

هنرى  از جمله تئاتر تعلق مى گيرد.
او همچنيــن دربــاره ورود بخــش 
خصوصى بــه تئاتر گفت: بيشــترين 
اعتبــارات و بيشــترين حمايت هاى 
معاونت هنرى به تئاتر اختصاص دارد، 
اتفاقى كه مى تواند به عنوان يك خبر 
خوب تلقى نشــود و به اين معنا باشد 
كه ما به همراهى بيشــتر بخش هاى 

خصوصى با هنر تئاتر احتياج داريم.
 به گفته حســينى در ســال گذشته 
حــدود 4 ميليــون نفــر از جمعيت 
هشــتادميليونى كشــور توانستند از 
تئاتر بهره مند شوند و برهمين اساس 
بايد همچنان براى رشــد و پيشرفت 
تئاتر تلاش كــرد، چون هنــر تئاتر 
اين ظرفيت را دارد كه بتواند توســعه 

بيشترى داشته باشد.

  مهاجرت های ناکام اهالی تئاتر

محمدرضا الوند، مدير امور استان هاى 
هنرهاى نمايشــى كشــور، كه پيش 
از ايــن مراســم، در جمع رؤســاى 
انجمن هــاى هنرهــاى نمايشــى 
اســتان ها، خود را از خبرهاى مراكز 
هنرهاى نمايشى مطلع دانست، گفت: 
سياست هاى مركز هنرهاى نمايشى 
حول رويكردهاى حمايتى و هدايتى 
تعريف شده است و بايد اين 2 رويكرد 

را به بهترين شكل انجام دهيم.
الوند سامان گرفتن پرداخت هاى مالى 
را خبر خوشى براى همه انجمن هاى 
اســتانى دانســت و گفــت: پيش تر 
مســئولان مراكز، بودجه هاى تئاتر را 
به حســاب انجمن ها واريز مى كردند، 
در حالى كه رؤساى انجمن ها از مقدار 
واريزها و اينكه كجا بايد هزينه شــود 

بى خبر بودند.
بــه گفتــه او در تهــران هرچــه 
تلاش كنيــم، بــاز هــم نواقصى در 
شهرســتان ها وجــود دارد و بايد با 
همت خود هنرمندان هر استان رفع 

شود.
مهاجرت هــاى نــاكام موضوع بخش 
ديگــرى از صحبت هاى الونــد بود: 
شاهدم افرادى كه ســابقه فعاليت در 
شــهر خود را دارند، از همين مشهد 
و شهرســتان هاى ديگر، بــه تهران 
مى آيند تا در پايتخت پيشرفت كنند 
اما بعد از مهاجرت به تهران با شكست 
روبه رو مى شــوند و به شهر خودشان 

بازمى گردند.
به گفته الوند در تهران 150 تماشاخانه 
وجود دارد كه هرشــب اجرا دارند و 
هنرمندان كار خود را انجام مى دهند. 
هنرمندان در شهرســتان بايد وظيفه 
خودشــان را در قبال شهرشــان ادا 
كنند. شهرســتان ها بايد به ســمتى 
بروند كه بتوانند اجراهايشان را زودتر 
از موعد پيش فروش كنند و مخاطب 
از آن هااســتقبال كند و ايــن جز با 
خودباورى محقق نخواهد شــد: بايد 
باور كنيم كه ما در هرجاى اين كشور 
فعاليــت مى كنيم تأثيرگــذار و مهم 

هستيم.

 برابری تهران با شهرستان ها

مطالبــه تجهيز ســالن هاى نمايش 
كــه هميشــه در رأس مطالبــات 
انجمن هاست اولين موضوعى بود كه 
شهرام كرمى، مديركل مركز هنرهاى 
نمايشى كشــور در اين جلسه مطرح 
كرد و گفت: تجهيز سالن ها در حوزه 
وظايف اداره كل هنرهاى نمايشــى 
كشــور نيســت و انجمــن هنرهاى 
نمايشى در اين حوزه نمى تواند ورود 

كند.
كرمــى همچنين بــه كمك هايى كه 
براى توليد آثار نمايشــى به انجمن ها 
مى شود اشاره كرد و گفت: برخى تصور 
مى كنند كه در حــوزه توليد هنرهاى 
نمايشى اعتبار بيشــترى براى تهران 
صرف مى شــود اما بايد تأكيد كنم به 
همان انــدازه  كه براى تهــران هزينه 
مى شود، براى شهرستان ها هم هزينه 

مى كنيم.
حميــد نيلــى، مديرعامــل انجمن 
هنرهــاى نمايشــى كشــور، هم كه 
گزارشى از اين همايش را به حاضران 
در مراســم ارائــه كرد، مشــكلات و 
معضلاتى را كه اغلب گروه هاى تئاتر 
در همه استان ها با آن روبه رو هستند 
به 3 دسته تقسيم كرد و گفت: «ثبت 
گروه هاى نمايشى»، «سپردن تصدى 
سالن هاى تئاتر به غير از اهالى تئاتر» 
و «ســامان دهى تفاهم نامه هايى كه 
براى پشــتيبانى  از گروه هــاى تئاتر 
وجود دارد» از مهم ترين دغدغه هاى  
انجمن هــاى هنر هاى  نمايشــى در 
استان هاســت. او همچنين در جلسه 
بعد از ظهر ديروز از مســئولان اجرايى 
خواســت تا از بدنه تئاتر كشــور در 
كارهــاى اجرايى بهره بــردارى كنند 
و وجود يــك تفاهم نامه بــراى ايجاد 
خط و ربط ميان تعاملات انجمن هاى 
هنر هاى نمايشــى با مركز را ضرورى 

دانست.

 تئاتر یک سبک زندگی است

 مدير كل فرهنگ و ارشــاد اسلامى 
خراســان رضوى نيز در اين مراســم 
از ميزبانى مشــهد براى برگزارى اين 
رويداد فرهنگى ابراز خرســندى كرد 
و گفت: مشهد قطب دوم تئاتر مشهد 

است و فعالان در اين حوزه باعث فخر 
ما و هنرهاى نمايشى كشور هستند.

چابكى حوزه هنر  و واگــذارى كارها 
بــه خــود هنرمنــدان از مهم ترين 
دغدغه هايى بود كه جعفرمرواريد به 
آن اشاره كرد و از بيانيه گام دوم انقلاب 
ســخن به ميان آورد: اين بيانيه نگاه 
ادارى ندارد و ناظر به ظرفيت هاست. 
به همين ترتيب ما جشــنواره اى را با 
همت انجمن  هنرهاى نمايشى استان 
و كشــور تدارك ديديم كه اولين قدم 
در اســتفاده از زبان زيبايى شناسانه 
هنر در بيان آسيب شناسانه معضلات 

خواهد بود.
او همچنين با بيان اينكه تئاتر مجموع 
هنر هاست و در دوره كنونى نگاه ما به 
تئاتر، نگاه خرد ايرانى اســلامى است، 
گفت: چكيده اى از افــكار اجتماعى، 
فرهنگى و سياســى را كه در ترسيم 
آينــده ايــران رويكــردى نقادانه و 
متعهــد دارد، در تئاتر و نمايشــنامه 
مى بينيــم. از اين رو تئاتــر يك فن و 
هنر نيســت، بلكه يك سبك زندگى 

است.
مرواريد از همكارى دانشــگاه و تئاتر 
هم يــادى كرد و گفت: ما در مشــهد 
تفاهم نامــه اى را بــراى بهره گيرى از 
تجربه هــا و فضاهــاى مشــترك و 
تدريس تئاتر در دانشــگاه ها منعقد 
كرديــم كــه بــه زودى عملياتــى 

 خواهد شد. 

  مطالبه گری اهالی تئاتــر از معاون

وزیر

امــا در بخشــى از اين جلســه، طى 
بيانيــه اى نتايج به دســت آمــده از 
كارگاه ها و نشست هاى تخصصى اين 
همايش اعلام و از سيد محمدمجتبى 

حسينى مطالبه شد. 
در اين بيانيه كه جهانشير ياراحمدى، 
رئيــس انجمــن هنرهاى نمايشــى 
بوشــهر، آن را قرائت كرد، به مواردى 
چــون تــرك تشــريفات، مزايده و 
درآمدزايــى ســالن ها، انحصار توليد 
آثــار نمايشــى بــراى انجمن هاى 
نمايــش، تجهيــز ســالن هاى تئاتر 
اســتان ها  تئاتــر  از  حمايــت  و 

تأكيد شد. 

نوید اربابیان، 
خواننده و 
موسیقی دان 
مشهدی، 
در پنجمین 
جشنواره 
شب های 
موسیقی خانه 
هنرمندان 
ایران، 
ساعت۲۰ 
امشب ۱۹تیر 
روی صحنه 
می رود. در 
این کنسرت 
که در سالن 
استاد جلیل 
شهناز خانه  
هنرمندان 
برگزار 
می شود، 
نوازندگانی 
چون  مسعود  
فیاض زاده 
(گیتار 
الکتریک)، 
مسعود 
زارعی(کیبورد) 
و علی 
باغفر(درامز)، 
اربابیان را 
همراهی 
می کنند.

زيارت با طعم خوش نويسى 
روایتی از رویدادی هنری در بارگاه امام رئوف(ع)

به نظر اين هنرمنــد نبايد توقع مالى و 
برگشت ســرمايه از اين توليدات 

داشت، چراكه كارهاى فرهنگى 
و مذهبى بايد ســاخته شوند و 
براى تقويت ريشه هاى فرهنگى 

و مذهبى بــه نمايش 
دربياينــد امــا به 
نظر مى رســد براى 
برگشــت سرمايه 
مى توان طورى 
كارها را ساخت 
كــه نمايــش 

ســريال «مختارنامــه» آقــاى 
ميرباقرى بود كه چند سالى از 
نمايش آن مى گذرد و به ياد 
نــدارم كار ديگرى ســاخته 

شده باشد.»
به گفتــه دهقان نســب 
بايــد ســازمان ها و 
نهادهاى خصوصى 
پاى كار بيايند و از 
توليدات تاريخى و 
مذهبى حمايت 

بشــود. آنجا در بارگاه رضوى 
به اين درك رسيدم كه شعر 
است كه شاعر را مى سرايد 
و نه برعكس. اينكه شاعر 
بنشــيند و از ســر فراغت 

شعرى بگويد كار به 
سرانجام نمى رسد. 
شــعر مرغوب به 
فرد الهام مى شود 
نه اينكه محصول 

معمولا شعرهاى 
سفارشى ضعيف 
از كار در مى آيند 
و مــــاندگـــار 

ذهنى بــا محتوايــى كه قرار اســت 
بگويد ســنخيت داشــته باشــد 
نمى تــوان از او در ايــن بخــش 
گله اى كــرد و كارش مورد تأييد 

است.
*محمدعلــى بهمنى كه 
امســال عضــو هيئت 
داوران جشــنواره شعر 

زُهیر موسوى- داورى، نوعى دادرسى اختصاصى و خصوصى محسوب مى شود که دست اصحاب دعوا براى رسیدگى به اختلافات ایجادشده را باز مى گذارد؛ چراکه بر اساس ماده 
477 قانون آیین دادرسى مدنى، «داوران در رسیدگى و رأى، تابع مقررات قانون آیین دادرسى نیستند، اما باید مقررات مربوط به داورى را رعایت کنند.» مقررات داورى در 
قراردادى که بین طرفین منعقد شده است، مشخص مى شود و درنهایت رأى داور باید مبتنى بر موازین حقوقى باشد، اما چون شأن اصلى داور، فصل دعوا با توجه به قرارداد داورى 
است، بنابراین رأى داور تنها در مواقع محدودى که در ماده 489 قانون آیین دادرسى مدنى بیان شده، قابل  اعتراض است و نمى توان آن را با آراى صادرشده از سوى مراجع قضایى 
که تقریبا در تمامى موارد قابل  اعتراض و تجدیدنظرخواهى هستند، مقایسه کرد. در انتخاب داور، 3 حالت متصور است که عبارت اند از: انتخاب از سوى طرفین، از سوى شخص 
ثالث یا از سوى دادگاه. داورى بین المللى نیز روشى براى حل اختلافات بین المللى است که در آن طرفین به جاى رجوع به نهاد قضایى، اختلاف خود را به داور مورد اعتماد خود 

ارجاع مى دهند.

خوشبختانه در شهر مشهد نیز چند سالى است که مؤسسات داورى رشد خوبى داشته  است که مى توان به مؤسسه هاى «فراز اندیشان» و «فرشته عدالت پاژ» اشاره کرد که این 
روزها در حوزه خود در شهر مشهد پیشتازى مى کنند و در همین راستا نیز به پیشنهاد دادگسترى خراسان، دوره تخصصى داورى از سوى مؤسسه داورى بین المللى «فرشته 

عدالت پاژ» برگزار شد و این همایش به ما فرصتى داد تا با جمعى از کارشناسان این حوزه گپى داشته باشیم.

نقش داورى در مبانى فقهى

حجت الاسلام مهدى بصیرى، معاون دادگسترى و سرپرست محاکم حقوقى دادگسترى مشهد، اولین مخاطب ما بود که در ارتباط با نقش داورى در مباحث اجتماعى در جامعه 
اظهار کرد: داورى در مبانى فقهى ما با عنوان حکمیت یا قضاوت خصوصى و همچنین در نظام جدید حقوقى با عنوان داورى به رسمیت شناخته  شده است.

وى با اشاره به تأثیر داورى در پرونده ها و اختلافات مردم بیان کرد: در داورى چند مطلب و موضوع از جمله رسیدگى آسان، مراجعه سریع، کم هزینه بودن داورى نسبت به دادرسى 
در محاکم دادگسترى، تخصصى بودن موضوع و حل سریع آن نهفته است.

بصیرى افزود: داورى که از سوى افراد انتخاب مى شود، معمولا مورد اعتماد اصحاب دعوا یا طرفین پرونده است. این موجب مى شود که اگر داورى در همان راستا و اهداف اولیه 
خود به کار گرفته شود، یک اعتماد عمومى به داورى ایجاد مى شود و درواقع آن وضعیت اولیه به نوعى به سازش و مصالحه اى مى انجامد که در تعابیر و گفتار نبى مکرم اسلام(ص) 
و حضرات معصومین(ع) توصیه و تأکید شده است. مقدمه مراجعه به داورى، مصالحه و سازش درباره فرد مورد اعتماد طرفین در فصل خصومت است و بر اساس اینکه افراد در 
داورى اطلاعات شخصى خود را بهتر و راحت تر به فرد مورد اعتمادشان قرار مى دهند، به نظر مى آید داور در صدور رأى داورى اطلاعات بیشترى از دادگاه یا قاضى صدور حکم 
خواهد داشت. بر این مبنا شاید بتوان نتیجه گرفت رأیى که داور صادر مى کند، بیشتر با واقعیت مطابق است تا حکمى که دادگاه صادر مى کند؛ حکمى که معمولا حکم ظاهرى است 

و مشخص نیست که با واقعیت چقدر مطابقت دارد.

لزوم معرفى مؤسسات داورى

این وکیل دادگسترى خاطرنشان کرد: اگر این مؤسسات بتوانند در حوزه فعالیتشان اولا خودشان را معرفى و اعتماد عمومى را 
با عدالت محورى، کم هزینه بودن و با سرعت عمل در کارشان جلب کنند، عملا جایگاه خود را در بین اقشار جامعه پیدا مى کنند 
و در مرحله دوم نیز باید در حوزه هاى آموزش و ارتقاى علم داورى تلاش کنند و از این حیث مؤسسات داورى با این شرایط مى

 توانند مؤثر باشند؛ اما اگر هدف تنها تأسیس مؤسسه اى باشد که توان ایجاد کردن اقبال عمومى را نداشته باشد، فایده اى ندارد. 
ما امیدواریم موجى که به تازگى ایجاد شده و مؤسساتى که به همت برخى از افراد خوش فکر و خوش نام در حال شکل گیرى 

هستند، بتوانند این جایگاه را ایجاد کنند که قطعا مى توانند نقش مؤثرى در حوزه داورى داشته باشند.
وى در پایان یادآور شد که یکى از موانع اصلى توسعه داورى در کشور ما در حوزه آموزش است. اگر در حوزه داورى در کشور ما 
تلاش مى شد، یا اگر بى توجهى به دانش داورى نمى شد، شاید قانون هم آن قدر مشکل ایجاد نمى کرد و با این  همه مشکلات 
مواجه نمى شدیم. آموزش و توسعه حقوق داورى در کشور مى تواند سنگ بناى رویه هاى جدید و صحیح قضایى در کشور باشد 
و مى تواند در اصلاح قوانین و مقررات کشور مؤثر باشد. این را هم اضافه کنم که بخشى از متولیان داورى در کشور، وکلاى 

فراز اندیشان

از محمود بیک زاده، عضو هیئت رئیسه کانون ترویج داورى و میانجیگرى ایران در استان خراسان رضوى و مدیرعامل مؤسسه 
حقوقى و داورى «فراز اندیشان طلوع حقیقت»، خواستیم تا درباره  نقش داورى سازمانى و نیز مؤسسه حقوقى و داورى مطرح 
شهرمان، یعنى فراز اندیشان صحبت کند که بیان کرد: انواع داورى شامل؛ موردى، سازمانى،  اجبارى و  اختیارى است. در داورى 
سازمانى، اشخاص حقوقى هم داورى موردى و هم داورى سازمانى را مى توانند انجام دهند و درواقع مؤسسات داورى به عنوان 
شخص حقوقى مقام ناصب محسوب مى شوند. بنابراین از مزایاى داورى سازمانى این است که طرفین در حین عقد قرارداد و 
قبول موافقت نامه داورى شخص حقیقى را که ممکن است پس از بروز اختلاف مورد اعتماد مطلق طرفین نباشد، تعیین نکرده

 اند و اصل بى طرفى و عدالت محورى در داورهاى سازمانى بیشتر مى تواند اعتماد طرفین دعوا را جلب کند؛ چراکه «داور» در لغت 
به معنى «دادور» است و «دادور» کسى است که عدالت را اجرا مى کند و در تعریف ماده یک قانون داورى بین المللى تجارى ایران 
یا  مرضى الطرفین  حقوقى  و  حقیقى  اشخاص  به وسیله  دادگاه  از  خارج  متداعیین  فى مابین  اختلاف  «رفع  است:  آمده 

انتصابى.(صورت مى پذیرد)
وى افزود: با این تعریف، اساس فرهنگ سازى داورى و میانجیگرى، کسب اعتماد مردم به اصل بى طرفى داور و عدالت محورى 
است که مؤسسه داورى «فرشته عدالت پاژ» و همچنین «فراز اندیشان طلوع حقیقت» بر تحقق این اصل اعتقاد و تلاش دارند.

بیک زاده تصریح کرد: بیشتر فعالیتى که این مؤسسه از ابتدا تاکنون داشته، قبول پرونده ها بر اساس انصاف و دادخواهى سالم 
بوده است. بر این اساس، تیمى را به صورت تخصصى تشکیل داده ایم که پس از بررسى همه جانبه، قبول یا رد پرونده به مراجعه

 کننده اعلام مى شود.
نقش این مؤسسات در داورى بین سازمان ها هم سؤال دیگر ما در این حوزه بود که وى اظهار کرد : سازمان ها زمانى مى توانند به 
نقش مؤسسات داورى توجه خاص داشته باشند که زمینه هاى اعتمادسازى فراهم  شده باشد. یکى از این زمینه ها، معرفى داوران 
ممتاز در حوزه هاى متعدد و متخصص است. عرصه داورى عرصه اى بسیار تخصصى است و داور باید تمام ویژگى هاى یک قاضى 
خوب را داشته باشد .ما معتقدیم داورى اساسا به نفع مردم و جامعه است؛ به شرطى که انتخاب داور به درستى صورت پذیرفته 

باشد.
بیک زاده درباره برگزارى این همایش نیز گفت:  مؤسسه «فرشته عدالت پاژ» ظرفیت کافى براى برگزارى همایش هایى از این

  دست را دارد و به اعتقاد من این همایش نقطه عطفى است براى ترویج فرهنگ داورى و میانجیگرى، اما کافى نیست و نیازمند 
حمایت بیشتر مسئولان و رسانه هاست. مؤسسه «فراز اندیشان طلوع حقیقت»، هم از جهت کمیت و هم از جهت کیفیت در 

بخش ها و حوزه هاى متنوع و متکثر حقوقى ازجمله داورى تلاش مى کند گام مؤثرى در حل اختلافات مردم عزیز بردارد.
جواد عطارى بهار، وکیل دادگسترى و رئیس هیئت مدیره مؤسسه داورى بین المللى «فرشته عدالت پاژ» نیز درباره تأثیر مؤسسه

 هاى داورى در کاهش پرونده بیان کرد: این مؤسسات مى توانند به فرایند کاهش پرونده ها به دادگسترى نقش مهمى داشته 
باشند. در سال هاى اخیر یک نظام مندى ایجاد شده و مؤسسات حقوقى و داورى زیادى شکل  گرفته اند که بى شک این مؤسسات 
مى توانند در اجراى عدالت قضایى کمک کنند و طرفین دعوا مى توانند اختلافاتشان را به وسیله یک قاضى خصوصى و دور از 

هیاهوى دادگاه ها حل کنند.
وى افزود: مزایایى که در باب داورى در قوانین مختلف دیده  شده، اصل اول آن محرمانه بودن است و بعد از آن سرعت و دقت 
در رسیدگى، کم بودن هزینه هاى داورى و اعتماد طرفین به داور است. درواقع طرفین دعوا مى توانند داور تخصصى انتخاب 
کنند؛ یعنى داورى که در آن حوزه خاص تخصص داشته باشد و وظیفه مؤسسات داورى ظهور و بروز این داوران تخصصى است.

32 داور در موسسه داوري بین المللی فرشته عدالت پاژ

عطارى بهار بیان کرد: ما در خراسان رضوى این ضعف را احساس مى کردیم که مؤسسات فعال در این حوزه، شکل سازمانى 
نداشتند و اگر هم داورى مى کردند، به صورت موردى بوده است. به همین دلیل تصمیم به ایجاد مؤسسه داورى با عنوان «فرشته 
عدالت پاژ» گرفتیم که هم اکنون بزرگ ترین مؤسسه داورى شرق کشور است و 32 داور در تخصص ها و موضوعات مختلف اعم 

از وکلاى دادگسترى، قضات بازنشسته و کارشناسان رسمى دادگسترى در این مؤسسه در حال فعالیت هستند.

وى با بیان اینکه 25 درصد از داوران این مؤسسه اعضاى هیئت علمى دانشگاه هستند و مابقى داوران تحصیلات عالیه دارند، 
تصریح کرد: ما در مؤسسه «فرشته عدالت پاژ» تخصص هاى مختلفى را دور هم جمع کردیم و سازمان داورى را تشکیل دادیم.

رئیس هیئت مدیره مؤسسه داورى بین المللى «فرشته عدالت پاژ» خاطرنشان کرد: داورى که مدنظر قانون آیین دادرسى است، 
بیشتر داورى موردى را مشمول مى شد و این داورى معایبى داشت، اما در داورى سازمانى بحث نظارت بر رأى داور و دبیرخانه 
داورى و بحث هایى که مى تواند داورى تخصصى داشته باشد را مدنظر قرار دادیم. به همین دلیل این سازمان داورى را تأسیس 

کردیم و چند ماهى است که در مشهد فعالیت خود را آغاز کرده ایم.

عطارى بهار ادامه داد: اولین کارى که ما در مؤسسه «فرشته عدالت پاژ» انجام داده ایم، این بود که هیئت علمى تشکیل دادیم و 
بحث آموزش را زیربناى کار خود قرار دادیم؛ زیرا اعتقادمان بر این است که آموزش باید سنگ بناى هر فعالیت علمى و آموزشى 

باشد.

وى به تعامل دادگسترى استان با این مؤسسه هم اشاره کرد و گفت: نتیجه این تعامل مثبت، جلسه اى است که به همت مؤسسه 
ما و با شرکت نهادهاى بزرگى مثل خانه صنعت و معدن، مرکز داورى خانه صنعت و معدن، کانون سردفترداران و دفتر یاران و 

کانون ترویج داورى ایران برگزار شده است و امیدواریم که نتیجه خوبى داشته باشد.

40 قانون درباره داورى

این وکیل دادگسترى در پایان عنوان کرد: در بیش از 40 قانون، موضوع داورى پیش بینى  شده و تقریبا 10 درصد از قانون آیین 
دادرسى مدنى راجع به مبحث داورى است و این را مى طلبد که ما نگاه ویژه ترى به موضوع داورى داشته باشیم که با تدبیرى که 
آیت ا... رئیسى، رئیس قوه قضائیه، دارند، امیدواریم که حواشى پیرامون موضوع داورى برطرف شود و درواقع داورى بتواند به 

دستگاه قضا کمک کند.

ماهانه 8 هزار پرونده حقوقى

وى درباره مؤسسات داورى نیز بیان کرد: امروزه ورودى پرونده ها به دادگسترى بسیار زیاد است. دادگسترى مشهد تقریبا در محاکم حقوقى ماهى 8 هزار پرونده حقوقى دارد که 
اگر موضوع داورى طبق قانون محقق و اقبال عمومى ایجاد شود، بخش عمده اى از حجم پرونده هاى واردشده به دادگسترى کاهش پیدا خواهد کرد و زمانى که ورودى پرونده ها به 
یک قاضى و مرجع قضایى کاهش یابد، بدیهى است که کیفیت کار دادگاه و قاضى بالا خواهد رفت. بنابراین نهادهاى سازمانى داورى، قطعا در کاهش پرونده هاى ورودى به 

دادگسترى و در کیفیت دادگاه ها و آراى محاکم مؤثر خواهند بود.

معاون دادگسترى و سرپرست محاکم حقوقى دادگسترى مشهد ادامه داد: ممکن است که درخصوص آرایى که در مراجع داورى صادر مى شود، اعتراض شود اما اگر داورى در 
جایگاه خود به کار گرفته شود و با موازین و موضوعات فقهى و قانونى که قانون بیان کرده است گام بردارد، اعتراض و شکایت به آراى داورى هم کاهش پیدا مى کند و درنهایت 

درباره خروجى فعالیت این نوع مؤسسات مى توان گفت که شاهد کاهش پرونده ها به دادگسترى و در نهایت افزایش کیفیت کار دادگسترى خواهیم بود.

آماده همکارى هستیم

وى در پایان خاطرنشان کرد: در انتها از تمام وکلاى محترم و مجموعه هایى که در موضوع داورى اقدام 
مى کنند، سپاسگزاریم و دست همه  کسانى که در این راستا گام برمى دارند، به گرمى مى فشاریم و 
آمادگى هرگونه همکارى و کمک در راستاى تحقق آرمان ها در بخش داورى را داریم و هر کمکى که 

از دادگسترى در این قسمت بربیاید، در خدمت دوستان خواهد بود.

یدا... عسکرى، داور مرکز داورى اتاق بازرگانى ایران، عضو هیئت علمى و وکیل دادگسترى نیز درباره 
داورى اظهار کرد: داورى به معنى قضاوت خصوصى است. از مزیت هاى داورى این است که طرفین 
اختلاف، خودشان مرجع قضایى شان را انتخاب مى کنند که این مرجع قضایى منتخب طرفین به لحاظ 
اشراف به موضوع، اعتماد طرفین به مرجع منتخب خودشان و انعطاف مرجع در مقام رسیدگى، از 

حیث قواعد، سرعت، نحوه ابلاغ رسیدگى و خیلى از موضوعات دیگر مى تواند مورد توجه باشد.

وى اضافه کرد: از این حیث در حوزه هاى بازرگانى که معمولا سرعت و دقت و همین طور محرمانه بودن 
رسیدگى ها برایشان اهمیت دارد، داورى به عنوان یک مقوله بسیار مترقى و پذیرفته شده در بسیارى 
از کشورها مورد توجه قرار گرفته است که در سال هاى اخیر هم توجه خاصى به این حوزه در کشور 

ما شده و امید است که در آینده هم داورى در کشور ما توسعه پیدا کند.

لزوم توجه به داورى سازمانى

عسکرى درباره تأثیر و کمک  داورى در کاهش پرونده ها هم گفت: یکى از معضلات اساسى داورى در کشور ما بى توجهى به داورى نهادى یا همان داورى سازمانى است. شاید اگر 
روح قانون آیین دادرسى مدنى را نگاه کنیم، توجه اساسى به داورى موردى یا همان کدخدامنشى سابق بوده است؛ درحالى که در دنیا داورى موردى، چنان جایگاهى ندارد و بیشتر 

داورى ها در کشورهاى پیشرفته و مترقى، داورى سازمانى است؛ یعنى افراد، یک سازمان تخصصى داورى را به عنوان مرجع حل اختلاف انتخاب مى کنند.

این عضو هیئت علمى دانشگاه ادامه داد: سازمان داورى به دلیل اینکه از قبل داراى قواعد مشخص و نظام مند  است، مى تواند جریان داورى را مدیریت کند و خیلى از مسائل و 
موضوعاتى که در داورى موردى، طرفین اختلاف گرفتار آن مى شوند، قبل از تشکیل دیوان داورى مجبور هستند به دادگاه مراجعه کنند و اظهارنامه ارسال کنند، اما در سازمان 

داورى همه مسائل در همین سازمان انجام مى شود و بنابراین این مسئله باعث کیفیت و سرعت در کار مى شود.

عسکرى با بیان اینکه مؤسسات داورى به صرف ایجاد آن، کمکى به مقوله داورى نمى کنند، گفت: زمانى یک مؤسسه داورى مى تواند به کمک  داورى بیاید که اولا بتواند جایگاه 
خود را در بین مردم ایجاد و اعتماد عمومى را جلب کند و از طرفى بخش هاى ادارى و اقتصادى، شرکت  و مؤسسه مدنظر را بشناسند تا بتواند به عنوان مرجع حل اختلاف، مسئله

 اى را حل کند. در غیر این صورت، صرف ایجاد یک مؤسسه، شاید هیچ کمکى به داورى نکند.

مؤسسات داورى، راهکارى مدرن براى کاهش مراجعه به مراجع قضایى

دادگسترى هستند و در مسائل اجرا و 
ابطال رأى داور، این ها هستند که پایه
 گذارى و ساختار دعوا را مشخص مى
 کنند که اگر این امر مبتنى بر آموزش
نظارتى  بخش  کار  باشد،  داورى   هاى 
دستگاه قضایى را راحت تر خواهد کرد 
این  معرض  در  بیشتر  قضات،  اگر  و 
در  قطعا  گیرند،  قرار  آموزه ها 
تصمیماتشان مى توانند به حوزه داورى 
کمک بسیارى کنند و درمجموع باعث 

افزایش و توسعه علم داورى شوند.

به همت موسسـه داورى بین المللى فرشتـه عدالت پاژ دوره تخصصی داوري با حضور قضات، وکلا، اساتید دانشگـاه، مدیران موسسات حقوقی و وکلاي صنعتـی برگزار شد


